
Zápis z porady profesionálních knihovníků okresu Zlín 
Datum:  25. června 2025 

Místo:  Městská knihovna Otrokovice – pobočka Baťov 

 

Přítomni: B. Galatík Šopíková, R. Jarková, J. Kaňka, J. Kapustová, V. Krbečková, P. Nášel, 

K. Sobotíková, J. Sojová, Z. Svobodová, J. Tomancová, J. Vávrová, V. Zbíralová 

Omluveni:  S. Bravená, P. Bieberlová, T. Heinzová, G. Klabačková, H. Pekárková, R. Viceníková 

 

 

Exkurze po knihovně, Mgr. Veronika Zbíralová, Mgr. Barbora Galatík Šopíková  

- Knihovna otevřena 7. ledna 2025 po téměř roční rekonstrukci. 

 

Prezentace fotografií ze soutěže Vesnice roku a 2. kola Oceňování knihoven Zlínského kraje, PhDr. 

Zuzana Svobodová 

 

Informace z Ústřední knihovnické rady, Ing. Jan Kaňka 

- Monotematicky zaměřeno na programy VISK3. 

- Technologicky formální změna – změní se systém podávání dotací, přes dotační webový portál 

Ministerstva kultury. 

- Změny v žádostech VISK – bude se využívat dotační program Ministerstva kultury, už ne 

„papírově“. Do něj se hlásí přes bankovní identitu, musí se určit, kdo do toho může nahlížet, 

dá se průběžně ukládat a až hotové odeslat. Klíčové bude podat žádost včas, neudělat formální 

chybu. Zatím to není uzavřené.  

o VISK 1 – projekty opravdu celostátního významu. 

o VISK 2 – by se měla otevřít více vzdělávacím akcím.  

o VISK 3 – podmínky a zaměření by se měnily až od roku 2027. Na letošní rok došlo více 

než 500 žádostí. 

o VISK 4, 5, 6 – podmínky pravděpodobně zůstanou stejné. 

o VISK 8 – pravděpodobně zanikne a přejde pod NK napřímo. Podpora CPK přejde do 

VISK 1. 

o VISK 9 – pravděpodobně zanikne. Databáze ANL – excerpce článků, zrušeno?  

o Vznik nového VISK – podpora projektu na vzdělávání veřejnosti. Bude potřeba zde mít 

dostatek finančních prostředků, bude pravděpodobně žádat hodně knihoven.  

- eVýpůčjky – ÚKR by vydala doporučení pro knihovny, aby nevybírala za eVýpůjčky. Knihovny 

podpořené VISK 3 nesmí vybírat poplatky.  

- Podpora automatizace určitě nezanikne, podporují se a budou se podporovat regionální 

systémy, ne pouze u jedné knihovny.  

 

Informace z XII. Valné hromady SKIP a mezinárodní konference Architektura knihoven, Ing. Jana 

Tomancová 

- Předsedou SKIP na další období byl dvoukolovou volbou zvolen Roman Hájek. Zvolení Členové 

výkonného výboru a dozorčí komise viz zpráva volební komise. 



- Byla přednesena Zpráva o činnosti SKIP v letech 2022-2025, PhDr. Vít Richter 

o Od roku 2022: + 242 členů SKIP, celkem 2 161 (1063 institucionálních) 

o 09 Velká Morava – největší region (269 institucionálních a 160 individuálních členů) 

o Ceny – soutěže: proč to děláme? MARK, Knihovna roku, MěK roku, Čtenář roku, Cena 

českých knihovníků, OKNA  atd.: 

 Zvyšování prestiže knihovnické profese (zainteresování zřizovatelů knihoven: 

starostové, zastupitelé, spolupráce se SMO, SMS, SPOV, MMR, MK) 

 Motivace ke zlepšování služeb - Přizpůsobování měnícím se potřebám 

uživatelů 

 Propagace knihoven a jejich role 

 Zviditelnění knihoven, připoutání pozornosti veřejnosti a médií 

 Přilákat nové uživatele, partnery, podporovatele 

 Sdílení dobré praxe (sdílení úspěšných projektů, zavádění osvědčených 

postup, Knihovnická dílna nebo Co venkovské knihovny umějí a mohou) 

 Regionální ocenění - Velkomoravský knihovník / Velkomoravská knihovnice  

- Vzhledem k inflaci byly po delší době zvýšeny členské příspěvky SKIP. V roce 2014 byly 

zvýšeny pouze příspěvky od institucionálních členů. Příspěvky individuálních členů byly 

zvýšeny naposledy v roce 2008. Členský příspěvek institucionálních členů zvýšit o 30 %. 

- Konference Architektura knihoven byla realizována za finanční podpory z programu Knihovna 

21. století Ministerstva kultury. Záštitu nad konferencí převzal ministr kultury Mgr. Martin 

Baxa. 

o Nová mediatéka Fridy Kahlo ve Štrasburku, Renata Pannekoucke (členka týmu 

připravujícího novou Mediatéku Fridy Kahlo) – Renata Pannekoucke prezentovala 

především Knihovnu Fridy Kahlo ve Štrasburku. Štrasburk má 8 městských knihoven. 

Knihovny využívají společné čtenářské konto. Každá knihovna byla pojmenována po 

nějaké slavné osobnosti, kterou si zvolili obyvatelé příslušné části města. Knihovna FK 

má tři poschodí a terasu a 40 až 50 000 dokumentů. Tato knihovna je ekologická a je 

tvořena betonem a dřevem, což jsou ekologické materiály. Knihovna je místo, kde se 

mohou lidé uchýlit, když je horko. V celé knihovně i při přípravě programů knihovny 

pro veřejnost vycházejí z 18 cílů udržitelného rozvoje IFLA. V knihovně nejsou žádné 

zákazové cedule, je zde k dispozici voda a zařízení k samoobslužnému uvaření kávy 

nebo čaje, k dispozici jsou hrníčky. 

o Obnova měst – knihovny jako inkubátory udržitelné městské kultury, Alexander 

Bonte (architekt a člen představenstva společnosti Max Dudler) – Autor představil 

svou práci a ukázal deset knihoven, které společnost Max Dudler navrhla. Studio má 

za sebou již 26 projektů knihoven především v Německu a ve Švýcarsku. Toto studio 

vychází z myšlenky, že knihovna má být reprezentativní prostor, něco jako chrám 

vědění. Např. Státní a městská knihovna v Ausburgu, knihovna v Heidenheimu, což je 

město s asi 50 000 obyvateli a průkazku do knihovny zde má 40 000 lidí. 

o L. Dostálová prezentovala činnosti MCVRK a jeho plány. Bude vydáno aktualizované 

vydání příručky Doporučení pro výstavbu a rekonstrukce knihoven. Centrum disponuje 

také příruční knihovnou, ve které jsou také zahraniční tituly. 

o Prezentace jsou vystaveny na webu konference – https://www.skipcr.cz/knihovnicke-

akce/valna-hromada-skip-a-odborna-konference/12/program/konference  

 

  

https://www.skipcr.cz/sites/default/files/documents/2025-06/12_valna_hromada_richter_vit_komentar_ke_zprave_o_cinnosti_2022_2024.pdf
https://osn.cz/osn/hlavni-temata/cile-udrzitelneho-rozvoje-sdgs/
https://www.skipcr.cz/knihovnicke-akce/valna-hromada-skip-a-odborna-konference/12/program/konference
https://www.skipcr.cz/knihovnicke-akce/valna-hromada-skip-a-odborna-konference/12/program/konference


Informace zástupců knihoven 

Fryšták, Mgr. Pavel Nášel 

- Revize na Držkové – vyřazeno přes 300 knih. 

- Probíhá zpracování knih pro obecní knihovny, které nyní nakupují. 

- Akce v městské knihovně: tradiční aukce obrázků dětí, za vybrané finance budou nakoupeny 

nové knihy do knihovny.  

- Začátek celkové rekonstrukce náměstí ve Fryštáku. 

 

Jižní Svahy, Kateřina Sobotíková 

- Probíhá rekonstrukce dětského oddělení, které by mělo být na podzim otevřeno.  

- Akce pro děti probíhaly přímo ve škole. 

- Pasování prvňáčků na čtenáře – na Dílech, v Malenovicích a na Jižních Svazích. 

- Personální změny: Mgr. Hana Pažourková bude od července nová vedoucí oddělení 

katalogizace místo Mgr. Hany Vaškové. 

- Region:  

o Březůvky – připojení k AKS, knihovnice aktivní, změny k lepšímu. 

o Dobrkovice – velké vyřazování, knihovna prokoukla, odepsáno 500 knížek, ale knih 

bylo vyřazeno daleko více, protože v knihovně bylo spoustu knih nezapsaných. 

o Sehradice – 60 tisíc na nákup knih získáno z projektu Pomáhej pohybem. 

o Zápisy nových knih, vyřazování. 

 

Napajedla, Ing. Veronika Krbečková 

- Akce: S knihou hrátky, divadélko Kamishibai, celý cyklus od září do června, každý měsíc. 

Doplněno dalšími aktivitami. 

- Proběhly přednášky: o Bílých Karpatech (Vlastimil Hela), cestovatelské besedy, Knížka pro 

prvňáčka pro napajedelské školy i školy v regionu, zapojení do Muzejní noci a do akce Brány 

památek dokořán. 

- Získán projekt na audioknihy z VISK 3, letos bude zavedeno. 

- Zapojení do Digitální odysey – práce s novým telefonem a tabletem, pro seniory. Zapojí se i 

Halenkovice. 

- Region: 

o Vyřazování pro Komárov a Žlutavu. 

o Doplnění knihovního fondu v Pohořelicích o dětskou literaturu. 

o Revize proběhne v Pohořelicích. 

 

Otrokovice, Mgr. Barbora Galatík Šopíková 

- Poděkování za návštěvu pobočky Baťov. 

- V Otrokovicích vzniká první městské akreditované testovací středisko mezinárodního konceptu 

ECDL/ICDL na vzdělávání veřejnosti a žáků základních a středních škol.  

- Doporučeno: Knihovna 21. století – podporované aktivity na kurzy pro veřejnost, 50% 

spoluúčast. Dotace z MK, vyhlašováno současně s VISK na podzim. 

- Velký zájem ze strany veřejnosti o vzdělávání.  



Mgr. Veronika Zbíralová 

- Metodické návštěvy v knihovnách obcí, které se přihlásily do Vesnice roku – Machová, 

Sazovice. 

- Knížka pro prvňáčka pro všechny základní školy v Otrokovicích, pasování bude v Týdnu 

knihoven. 

- Chystá se beseda s Arnoštem Vašíčkem, Spisovatelé do škol, akce pro MŠ a ZŠ, …  

 

Slušovice, Jana Kapustová 

- V Březové bude nová knihovnice, paní Garguláková končí ke 30. červnu. Želechovice – od února 

se zapracovala nová knihovnice. 

- Dešná – Lenka Plišťáková absolvovala MOK. Proběhla revize, vyřazeno 300 knih, zapsány nové 

knihy. 

- Neubuz – nová knihobudka. 

- Akce v městské knihovně – Pasování prvňáčků na čtenáře pro tři třídy, akce pro mateřské školy 

z regionu, na Den dětí byla registrace dětí zdarma. Proběhla anketa spokojenosti čtenářů se 

službami knihovny, s dobrými výsledky.  

- Balení učebnic – cca 700 kusů. 

- Probíhá výprodej knih a časopisů. 

 

Štítná nad Vláří, Jana Sojová 

- Rokytnice – pěkná nově zrekonstruovaná knihovna s dětským koutkem, ale bohužel 

neprobíhají žádné akce. 

- Dětští čtenáři z regionu chodí do školy ve Štítné, proto navštěvují štítenskou knihovnu. 

- Akce ve Štítné: obdržena dotace z malých projektů SKIP – akce pro děti proběhne v říjnu 

(Studio Bez kliky), divadlo pro veřejnost. 

- Knihovna bude v červenci zavřena, protože se bude rekonstruovat nádvoří před knihovnou. 

 

Valašské Klobouky, Jana Vávrová 

- Probíhají nákupy a vyřazování knihovního fondu. 

- Knihovna Drnovice – navštívit v rámci MN. 

- Vrbětice, Vlachovice – velice hezké fungující knihovny. 

- O prázdninách začne revize v Újezdě. 

- Akce v městské knihovně: Alena Mornštajnová, velký zájem; Bookstart, přibývá dětských 

čtenářů, někdy i dva termíny na akci pro rodiče s děti.  

- VU3V – závěrečný seminář v Ostravě, ve spolupráci s knihovnou v Brumově. 

- Ukončení projektu Knížka pro prvňáčka. 

- Dvě kolegyně absolvovaly Minimum obecního knihovníka. 

- Nový závěsný systém na výstavy. 

 

  



Různé: 

- Poděkování za dřívější zaslání podkladů k fakturaci za 2. čtvrtletí.  

- Komentář prosím poslat do 10. 7. 2025 formou dokumentu sdíleného na Google – 

https://docs.google.com/spreadsheets/d/16yK1t5Qn_2iPPhCC6WAFR8OJpKrbdJZKi0_8-

zzAj7g/edit?usp=sharing .   

- Videa z konference Elektronické služby knihoven VIII – 

https://www.youtube.com/@krajskaknihovnafrantiskaba6721/videos?view=0&sort=dd&shel

f_id=3  

- V KKFBZ v plánu akce na divadélko Kamishibai, pravděpodobně příští rok.  

- Termín další porady bude 15. října 2025, bude potvrzeno. Bod na poradu: projekty VISK, RAKS, 

podání projektů (oslovit Mgr. L. Pavlicovou). 

 

 

Zapsala: PhDr. Zuzana Svobodová, 26. 6. 2025 

 

https://docs.google.com/spreadsheets/d/16yK1t5Qn_2iPPhCC6WAFR8OJpKrbdJZKi0_8-zzAj7g/edit?usp=sharing
https://docs.google.com/spreadsheets/d/16yK1t5Qn_2iPPhCC6WAFR8OJpKrbdJZKi0_8-zzAj7g/edit?usp=sharing
https://www.youtube.com/@krajskaknihovnafrantiskaba6721/videos?view=0&sort=dd&shelf_id=3
https://www.youtube.com/@krajskaknihovnafrantiskaba6721/videos?view=0&sort=dd&shelf_id=3

